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Katolické gymnázium v Tře-
bíči poskytlo prostory pro další 
výstavu Oksany Arakčejevy z 
Běloruska.  
� Antonín Zvěřinaa

Výstava výtvarných děl Pohádka 
života běloruské výtvarnice Oksany 
Arakčejevy a děl Sergeje Machna-
če je k vidění v Katolickém gymná-
ziu v Třebíči. Jedná se o jejich první 
společnou výstavu. Koná se pod pat-
ronací bývalého českého velvyslan-
ce v Bělorusku Jiřího Karase, kte-
rý v úvodu poděkoval gymnáziu za 
spolupráci. 

Poukázal, že výstavu doplňuje malá 
ukázka tvorby jeho syna Jiřího, kte-
rý je absolventem Katolického gym-
názia a má k němu kladný vztah. 
„Musím v úvodu připomenout, že 
Oksana Arakčejeva je velice význam-
nou běloruskou výtvarnicí, ač část roku 
žije v Německu,“ naznačil Karas. 

Patří mezi vynikající portrétisty. 
Vytvořila portréty umělců z Velkého 
divadla v Minsku, které má v Bělo-
rusku stejnou úlohu jako v Čes-
ké republice Národní divadlo. Jsou 
vystaveny ve foyeru tamního diva-
dla a umělkyně za ně obdržela cenu 
UNESCO.

„Je také významnou ilustrátorkou 
dětských knih. Svými kresbami ozdo-
bila více než 60 dětských knih. Jsou i 
v časopisech pro děti po celém světě. 
Proto považuji za velkou čest, že jsem 
mohl s paní Oksanou spolupracovat a 

Díla představuje běloruská umělkyně

OKSANA ARAKČEJEVA s bývalým velvyslancem v Bělorusku Jiřím Karasem. 
 Foto: Antonín Zvěřina

že přijala pozvání sem,“ sdělil Karas. 
Vzpomínal, že byla i kurátorkou 

výstav na českém velvyslanectví 
v Bělorusku. Zdůraznil, že umělky-
ně v České republice vystavovala 
například v prostorách parlamentu 
či v opatství strahovského kláštera. 
Následovalo promítnutí dokumentu 
o Oksaně Arakčejevě z dílny české-
ho režiséra. 

Připomněl její osudy, život v umě-
leckém prostředí i její postupný 
vztah k církvi, kdy v jejím dětství 
nebylo myslitelné dítě pokřtít. Má 
dva starší sourozence. Vyznala se 
v něm k blízkosti tvorby českého 

výtvarníka Adolfa Borna. Vysvětli-
la svoji cestu k víře, přes pravoslaví 
k římskokatolické církvi.  

Umělkyně nebyla v Třebíči popr-
vé a prozradila, že už se tu cítí jako 
doma. Jiří Karas, který překládal, 
upozornil, že běloruština má daleko 
blíž k češtině než ruština. Běloruská 
umělkyně sdělila, že maluje od rané-
ho dětství. Má radost, že nepřed-
stavuje jen svoji tvorbu, ale vždy 
některého z kolegů. Gymnáziu věno-
vala knihu, kde poprvé netvořila jen 
obrázky, ale také napsala text.   

Jiří Karas také vysvětlil, že už od 
dob carského Ruska se v Bělorus-
ku psalo ruským jazykem. Původ-
ní se zachoval jen na venkově a nyní 
se vrací jako jazyk úřední. „Všichni se 
snaží mluvit bělorusky a v běloruštině 
je i tato kniha pro děti,“ poznamenal 
Karas. Umělkyně polovinu roku žije 

v Hamburku, její manžel je Němec, a 
polovinu v Bělorusku. 

Oksana Arakčejeva se narodila 
v roce 1963 v Minsku. V letech 1978 
až 1982 studovala na Umělecké 
střední škole a v letech 1982 až 1988 
na Akademii umění v Minsku.

Tvoří v oboru knižní grafiky, ani-
mace a malby. Od roku 2009 vytvo-
řila celou řadu portrétů významných 
žijících i již zesnulých běloruských 
osobností. V roce 2015 jí byl udělen 
čestný diplom UNESCO za vytvo-
ření portrétů sólistů baletu Velkého 
divadla Republiky Bělarus v Minsku.

Je vyhledávanou ilustrátorkou dět-
ských knih a časopisů. Oksana Arak-
čejeva je kurátorkou mnoha výstav 
dynastie Arakčejevových a i výstav 
jiných umělců. Jako kurátorka při-
pravila několik desítek výstav pro 
Velvyslanectví České republiky v 
Minsku. Je rovněž kurátorkou putov-
ní GalerieKARAS.

Angažuje se v Římskokatolické 
církvi v Bělorusku. Je členkou Svazu 
běloruských výtvarných umělců. Je-
jí práce se nacházejí v četných sbír-
kách v Bělorusku a v mnoha zemích 
celého světa.

Sergej Machnač se narodil v roce 
1978 v Minsku v rodině studen-
tů přírodních věd. Je absolventem 
Právnické fakulty Běloruské státní 
univerzity. V současné době pracuje 
jako manažer informačních techno-
logií. Již jako dítě rád kreslil. Aktivně 
se ale začal zabývat uměleckou tvor-
bou až od roku 2015. 

Tvoří v žánrech krajina, zátiší a 
abstraktní malba. Neustále experi-
mentuje s barvami a tvoří neobvyk-
lé obrazy, které vás nutí neustále pře-
mýšlet a přemýšlet. 

Obrovského úspěchu dosáhl o minulém víkendu Miroslav Gottlieb. Tri-
atlonista TJ Spartaku Třebíč se zúčastnil závodu série IRONMAN, který se 
konal podél pobřežní oblasti Emilia-Romagna lemované Jaderským mořem. 
Více než 2200 závodníků absolvovalo 3,8 km plavání, 180 km cyklistiky a 42 
km běhu. 

Miroslav s časem 9:09,40 hod. obsadil vynikající 6. místo z celkového 
počtu 368 závodníků ve věkové kategorii M 45- 49 let a tím si zajistil slot pro 
účast na mistrovství světa v dlouhém triatlonu IRONMAN 2023 v Kailua-
Kona na Havaji! Tímto výkonem také překonal o více než 22 minut okresní 
rekord Jaroslava Tuny z letošního června (Otrokovice, 9:32,19 hod.).  -zt-

Gottlieb překonal rekord
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Chceme, aby lidé vnímali erotiku stejně jako my – 
jako středobod spojující ZDRAVÍ, FUNGUJÍCÍ 
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